
Непостојано А 

 

 

Моје име је Модести 

Јунакиња стрипова на филмском платну. Дјевојка по много 

чему другачија од других дјевојака. Али како је постала 

чувена Mодести... 

Објасни зашто су истакнуте ријечи у тексту? 

То је назив за самогласник а који се јавља у одређеним облицима ријечи, док га у другим 

облицима ријечи нема. Најчешће се то а нађе између сугласникасничке групе на крају 

неких ријечи и то: 

1. у номинативу једнине и генитиву множине неких именица мушког рода док га у 

осталим падежима тих именица нема, такве су: лонац- лонца- лонци- лонаца, 

писац- писца- писци- писаца, момак- момка- момци- момака;  

2. у генитиву множине неких именица женског и средњег рода са основом на групу 

сугласника: сестра- сестара, мачка- мачака, седло- седала, једро- једара; 

3. у номинативу једнине мушког рода придјева у неодређеном виду: добар- добри- 

добра- добро, горак- горки- горког- горка- горко; 

4. у номинативу мушког рода једнине неких замјеница нпр.: какав- каквог- каква- 

какво, такав- таква- такво; 

5. у неким глаголским облицима (радни глаг. придјев у мушком роду) : рекао- рекла- 

рекло, стигао- стигла- стигло; 

6. у творби глагола сложених са префиксом: изагнати- изгонити, изапрати- испрати, 

разасути- расути. 

Непостојано а умеће се у један дио ријечи страног поријекла да би се разбила сугласничка 

група на крају, нпр. артикал, креденац. А је обавезно и у ријечима на – кт, - рт, - нт: облици 

субјекат, пројекат, коверат, елеменат, проценат добри су као и субјект, коверт. Ипак, 

непостојано а данас се све мање употребљава у оваквим ријечима: инсект, концерт, 

тестамент. 

 

 



Вјежба 

1. Кажи облик сљедећих именица у којима се јавља непостојано а: прашак, ваљак, 

задатак, ребро, стакло, случај. 

2. Која је промјена извршена када се самогласник а изгубио у сљедећим ријечима: 

кобац, дрзак, гибак, предак, стаклорезац. 

 


